
اقتصادی
صفحه 4
چهار شنبه ۲4 مهر ۱۳۹۸ 
۱۷ صفر ۱44۱ -شماره ۲۲۳۰۹

کوتاه اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی
قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف

39,681,00047,000,000پراید 1111
37,381,00042,500,000پراید 2131
40,313,00044,600,000پراید 3151
155,000,000172,000,000چانگان4
50,300,00050,300,000تیبا صندوق دار5
55,943,00055,500,000ساینا دنده ای6
63,158,00073,000,000پژو 7405
8SLX 67,880,00082,500,000پژو
65,578,00078,000,000پژو 405 دوگانه سوز9
78,338,00092,000,000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67,283,00082,300,000پژو 206 تیپ 122
83,690,00097,500,000پژو 206 تیپ 135
80,213,00096,400,000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 66,770,00077,500,000سمند ال ایکس
16EF7 69,773,00086,000,000سمند
94,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
106,000,000-قیمت دنا18
133,000,000-تندر پلاس دنده19
96,730,000126,500,000پژو 207 دنده ای20
273,000,000368,000,000مزدا213
22H30  75,000,000131,000,000
-103,100,000استپ وی23
160,000,000-  207 اتوماتیک24
114,994,000303,000,000پژو252008
67,203,00079,000,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه
3,986,000سکه تمام طرح جدید
3,970,000سکه تمام طرح قدیم

2,031,000نیم سکه
1,231,000ربع سکه
850,000گرمی

406,600هرگرم طلای 18 عیار
نوع ارز

11,343دلار
12,545یورو
14,571پوند

1,952لیر ترکیه
3,154درهم امارات

9,7دینار

خبرگزاری ایسنا در پاسخ به توضیحات 
کانون سردفتران درباره درآمد دفترخانه ها 
نوشت: طبق توضیحات کانون، فقط درآمد 
۱۰۰ دفترخانه بالای ۲۵ میلیون تومان بوده 
است. آیا این به معنی درآمد نجومی این 

۱۰۰ دفترخانه نیست؟!
به گزارش ایســنا، در بخشی از توضیحات 
کانون ســردفتران و دفتریاران آمده اســت: 
براســاس تصریح ماده ۵ اصــاح قانون دفاتر 
اســناد رسمی و کانون سردفتران و دفتریاران 
مصوب ســال ۱۳۵۴ برای حداقل هر ۱۵ هزار 
نفر و حداکثــر ۲۰ هزار نفر جمعیت، فعالیت 
یک دفتر اسناد رسمی لازم است. با این فرض 
اگر جمعیت کشــور را ۸۰ میلیون نفر در نظر 
بگیریم و نصاب هر ۱۵ هزار نفر یک دفتر اسناد 
رســمی را ماک قرار دهیــم، در حال حاضر 
باید تعداد ۵۳۳۲ دفتر اسناد رسمی در سطح 

کشور فعالیت داشته باشند. این در حالی است 
که درحال حاضر قریب به ۷۴۰۰ دفتر اســناد 
رسمی در کشور فعالیت دارند و در سال ۱۳۹۷ 
نیز از طریق برگزاری آزمون یکهزار دفتر اسناد 

رسمی دیگر نیز بر این تعداد افزوده شدند.
براســاس مســتندات موجود در گزارش 
عملکرد ثبتی ســازمان ثبت اســناد و اماک 
کشور در ســال ۱۳۹۷، میانگین حق التحریر 
دفاتر اسناد رسمی کل کشور در آن ۲۵ میلیون 

و ۷۰۰ هزار تومان بوده است.
از نگاهی دیگر و براساس مستندات موجود، 
درآمد ۴۰۰ دفتر اسناد رسمی کمتر از یک و 
نیم میلیون تومان، درآمد ۱۰۰۰ دفتر اســناد 
رســمی نزدیک به دو میلیــون تومان، درآمد 
۵۹۰۰ دفتر اسناد رسمی کمتر از ۲۵ میلیون 
تومان و »معدودی از دفاتر اسناد رسمی دارای 

درآمدهای بالاتر و متفاوت هستند.«

در مقابل این درآمد، هزینه های دفاتر اسناد 
رسمی کاما روشن و شفاف است. ۱۵ درصد 
سهم دفتریار )قبل از کسر هزینه(، ۱۵ درصد 
پاداش کارکنان )قبل از کسر هزینه(، ۱۰ درصد 
سهم کانون ســردفتران و دفتر یاران )قبل از 
کسر هزینه ها بابت بیمه و بازنشستگی سردفتر 
و دفتریار(، مالیات شــغلی، اجاره بهای محل 
استقرار دفاتر اسناد رســمی، حقوق، پاداش، 
عیدی، ســنوات و بیمه پرســنل طبق قانون، 
هزینه های آب، برق، گاز، تلفن، شارژ ساختمان، 
لوازم التحریر، دســتگاه های کپی، رایانه، خرید 
کاغذ، عوارض شهرداری، هزینه های به اصطاح 
آبدارخانه نیز باید از محل همان درآمدها تامین 
و پرداخت شود و در این شرایط معلوم نیست 

منظور از درآمدهای بالا چیست؟!
به گزارش ایسنا، هرچند که ورود به بحث 
مالیات دفاتر اسناد رسمی چندان کار ساده ای 

نیست، چراکه نمی توان رقم دقیق درآمدها را 
به اثبات رســاند، اما اشــاره به درآمد کمتر از 
۲۵ میلیــون تومانی بیش از ۵۹۰۰ دفترخانه 
در حالی اســت که متوســط درآمــد دفاتر 
 رقمــی در حدود ۲۵.۷ میلیــون تومان اعام 

شده است. 
از سوی دیگر طبق توضیحات کانون، درآمد 
۴۰۰ دفتر کمتــر از یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان و درآمد ۱۰۰۰ دفتر کمتر از دو میلیون 
تومان اعام شده اســت. با این اوصاف درآمد 
۷۳۰۰ دفترخانه کمتــر از ماهانه ۲۵ میلیون 
تومان و فقط درآمد ۱۰۰ دفترخانه بالای ۲۵ 
میلیون تومان بوده اســت. حال این پرســش 
مطرح اســت که با این وجود چطور متوسط 
درآمــد این ۷۴۰۰ دفترخانــه ۲۵.۷ میلیون 
 تومان اســت؟ آیا این به معنی درآمد نجومی 

این ۱۰۰ دفترخانه نیست؟!

ایسنا:

100 دفترخانه اسناد رسمی درآمد نجومی دارند

امید  کارآفرینی  صنــدوق  مدیرعامل 
اعلام کرد تعداد صندوق های خرد محلی از 
دو سال گذشته تاکنون سه برابر شده و بر 
همین اساس، به 6۰ هزار نفر، تسهیلات 8۰ 

میلیارد تومانی اعطا شده است. 
بــه گزارش خبرگــزاری تســنیم، اصغــر 
نورالــه زاده در همایش ملــی صندوق های خرد 
محلــی اظهار داشــت: تا ســال ۹6 تنها 6۰۰ 
صنــدوق خرد محلی در کشــور وجود داشــت 
 و هم اکنون به ۱۸۰۰ صندوق رســیده اســت. 
هم اکنون ۸۰ میلیارد تومان به 6۰ هزار عضو این 

صندوق تسهیات اعطا شده است.
وی افزود: تاش می کنیــم این صندوقهای 
خرد محلی در آینده بانک پذیر شوند و معتقدم 

همان طور که انســان مسیر رشد را طی می کند 
کسب و کارها نیز این طور هستند و امیدواریم این 
نهادهای کوچک بارور شوند. در بخش بازار رسانی 
نیز تاش کردیم با همکاری وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی این بخش را توسعه دهیم.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید ادامه داد: 
صندوق های خرد محلی نشــان داد که با اعداد 
کوچــک کارهای بزرگ انجــام داد و در واقع با 
تامین هــای کوچک اقدامات بــزرگ انجام داد.

در ابتدا ۱۵ میلیون تومان تســهیات به اعضای 
صندوق کــه ۳۰ نفر بودند پرداخت شــد و در 
سال های بعد این میزان افزایش یافت و به ۲۰ و 

۳۰ میلیون تومان رسید.
نوراله زاده اصافه کرد: با همکاری وزارت جهاد 

کشاورزی هم اکنون ۳۰۰۰ تسهیل گر در کشور 
فعالیت می کنند و بــه اعضا آموزش می دهند و 
امیدواریم با سازوکار فعالیت های نوین آموزشهای 
مجــازی را فعال کنیم و از راه دور آموزشــهای 

تکمیلی ارائه دهیم.
در ادامه این برنامه، فروغ السادات بنی هاشم، 
مشاور وزیر جهاد کشاورزی گفت: برای اولین بار 
زنان روستایی به عنوان سهامدار مطرح می شوند 
و بــا توجه به اینکــه وام دادن به زنان به لحاظ 
قانونی مشکل ندارد این امر موجب می شود این 

صندوق ها در آینده تبدیل به بانک شوند.
علی ربیعی، ســخنگوی دولــت نیز در این 
همایش بیان کرد: وقتی اشــتغال غیر رســمی 
بیشتر می شود سهم اشــتغال زنان هم افزایش 

می یابد. از ســال های گذشته۰/۳ســهم اشتغال 
متعلق به روســتاییان بوده است و امسال به ۲۵ 

درصد رسیده است. 
وی افــزود: در حال حاضر ۱۹۰ هزار شــغل 
روستایی ایجاد شده که ۴۰ درصد آن سهم زنان 
بوده است و نشان می دهد سرمایه های اجتماعی 
زنان در روستاها هم ایجاد شده است. باید جوامع 
محلی را به سمت تشــکیل این صندوقها سوق 
دهیم  به نحوی که ۴۰ تا ۵۰ درصد خودشــان 

مشارکت کنند و مابقی را دولت حمایت کند. 
وی میزان عدم برگشــتی ها در وام های ۱۵ 
میلیون تومانــی و ۱۰۰ میلیون تومانی صندوق 
کارآفرینــی  امید را صفر درصــد ذکر کرد و از 

کاهش مهاجرت روستاییان خبر داد.

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید خبر داد

 اعطای تسهیلات به 60 هزار نفر 
با 3 برابر شدن صندوق های محلی

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران با اشاره به 
اینکه با قوانین عادی نمی توان شــرایط جنگ اقتصادی را اداره کرد، 
گفت: پیشنهاد ما این است که برخی قوانین و مقررات که با شرایط کنونی 

مطابقت ندارد برای یک تا دو سال فریز شود. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، غامحسین شــافعی در صبحانه کاری اتاق 
بازرگانی ایران اظهار داشت: دلالی و واسطه گری به ویژه در بخش زمین و مستغات 

و دسترسی برخی ها به تسهیات مالی، بای اصلی اقتصاد و تولید کشور است.
وی افزود: اگر وضع فعلی تغییر نکند و اگر کشور همچنان بهشت نامولدان 
باشد، نمی توان امید واقعی به بهبود وضع اقتصاد کشور داشت. اگر درباره اصاح 
نظام بانکی و مالیاتی و خصوصی  سازی بحث می شود باید این اصاحات در خدمت 

بخش های تولیدی واقعی کشور باشد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: هم اکنون یکی از تنگنا های ســاختاری 
صنعت کشور نبود تغذیه مناسب از سوی نظام مالی است و رشد نقدینگی کشور 
در ســال های اخیر و واقعیت های اقتصادی نشــان می دهد که نقدینگی در این 

سال ها کمتر در خدمت بخش تولید کشور بوده است 
شافعی اضافه کرد: به طور نمونه در سال های ۸۷ تا ۹۷ رشد نقدینگی کشور 
ســالانه ۲6 درصد بود که اگر این رشــد در خدمت بخش تولید کشور بود رشد 
اقتصادی کشــور بدون احتســاب نفت باید حتماً بیشتر از ۲.۲ درصد می شد. از 
سال ۸۵ تا ۹۵ برخاف آنچه مسئولان از تولید و حمایت از آن صحبت کرده اند 

سهم بخش صنعت از مانده تسهیات مناسب نبوده است. 
وی توضیح داد: یعنی ســهم بخش صنعت از مانده تسهیات در سال ۸۵، 
۲۸.6 دهم درصد بود که این میزان در سال ۹۵ به ۱۸.۵ درصد رسید همچنین 
ســهم صادرات از مانده تسهیات در سال ۱۳۸۵ حدود ۱۱.۵ درصد بود که در 

سال ۹۵ این میزان به ۰.۴ درصد کاهش یافت! 
رئیس اتاق ایران بیان کرد: این روند نشــان می دهد تقاضا های مکرر بخش 
خصوصــی و وزارت صنعت برای اصاح ســاختار تســهیات دهی مورد توجه 
تصمیم گیران قرار نگرفته اســت. درباره ســهم بخش تجارت هم باید گفت که 

سیاست های تجاری با سیاست های ارزی هماهنگ نیست. 
وی افزود: اگر در شرایط کنونی قرار باشد صادرات را به عنوان اولویت اول برای 
نجات اقتصاد کشور در نظر بگیریم باید سیاست های ارزی نیز در خدمت آن باشد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه تصمیم گیری اگر با دو تا سه هفته تاخیر 
باشد مشکلی پیش نمی آید گفت: اگر تصمیم گیری ها درست نباشد دچار مشکل 
می شویم از این رو در تعامل با اوراسیا )کشورهای اروپایی و آسیایی( انتظار ما از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت این است اگر قرار به تجدیدنظر در به تعرفه های 
ترجیحی تبادل کالا باشد حتماً بخش خصوصی در این تصمیم گیری حضور داشته 
باشد تا با مشکل تعرفه ترجیحی مانند آنچه که با ترکیه اتفاق افتاد مواجه نشویم.
شافعی با اشاره به اینکه با قوانین عادی نمی توان شرایط جنگ اقتصادی را 
اداره کرد، بیان کرد: پیشنهاد ما این است که برخی قوانین و مقررات که با شرایط 
کنونی مطابقت ندارد برای یک تا دو سال فریز شود و بعد ها که شرایط اقتصادی 

کشور عادی شد آن را اجرا کنیم. 
وی افزود: به عنوان مثال در برنامه چهارم توسعه سهم بخش های مختلف از 
تسهیات بانکی برداشته شد و این برداشت موجب شد که بانک ها به دنبال کار ها 

و طرح های زود بازده باشند که این شرایط باید تغییر کند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران:
اجرای قوانین ناسازگار با تحریم 

تا ۲ سال متوقف شود 

سخنگوی دولت با اشــاره به اینکه حذف یارانه افراد ثروتمند در 
حال انجام است، گفت: قطعا ما به دنبال قطع یارانه دهک های متوسط 

جامعه نیستیم.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، علی ربیعی از حذف یارانه انرژی دهک های 
بالا خبر داد و افزود: هر تصمیمی که برای قیمت های حامل های انرژی گرفته شود 
روی دهک های جامعه استوار خواهد بود و دهک های بالا مشمول آن نخواهند شد.

 او دربــاره اینکه آیا شــاخص دولت بــرای حذف یارانه افراد ماشــین های 
۲۰۰ میلیون تومانی به بالا است گفت: شاخص ماشین ۲۰۰ میلیون تومانی تنها 
یکی از شاخص های دولت برای حذف یارانه بگیران است و موارد دیگری همچون 

قیمت مسکن، درآمد افراد و... شامل این امر می شود.
سخنگوی دولت ادامه داد: در صدک های جامعه افرادی داشتیم که ماهانه یک 
میلیارد تومان درآمد داشتند از این رو به دنبال حذف یارانه افراد ثروتمند هستیم.
 ربیعی با اشــاره به اینکه حذف یارانه افراد ثروتمند در حال انجام اســت، 
افزود: هر ماه یارانه تعدادی از این افراد قطع می شود، اما ما به دنبال قطع یارانه 

دهک های متوسط جامعه نیستیم.
ربیعی درباره اینکه چه تعداد از افراد یارانه شان حذف می شود؟ گفت: اجازه 
دهیــد این موضوع را وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعام کند، اما اینکه گفته 
می شود  یک باره یارانه ۳۰ میلیون نفر حذف می شود منطقی نیست چرا که این 

امر جامعه را بر هم می ریزد.
وی با بیان اینکه تعیین نرخ مناسب خرید تضمینی محصولات کشاورزی در 
دستور کار دولت است، اظهار کرد: این امر به روستاییان کمک کرده که این امر 

در کاهش مهاجرت از روستا ها تاثیر بسزایی داشته است.
ســخنگوی دولت درباره اینکه کشاورزان از نرخ خرید تضمینی محصولات 
کشــاورزی به ویژه گندم برای ســال زراعی جدید رضایت ندارند، گفت: درست 
است، اما باید به درصد رشد نرخ خرید تضمینی گندم توجه کرد. افزایش قیمت 
نــرخ خرید تضمینی گندم بر قیمت نان  اثر می گذارد و دولت برای تعیین نرخ 

خرید این محصول به کل جامعه نگاه می کند)!(
ربیعی با بیان اینکه ۱۹۰ هزار شــغل روستایی و عشایری ایجاد شده است، 
گفت: طی شش سال گذشته تعداد بیمه شدگان روستایی ۵۰ درصد افزایش یافته 
است. یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر مرتبط با بیمه روستایی و عشایری هستند که 
6۰۰ هزار نفر آنها به سایر بیمه ها کوچ کرده و اکنون مستمری بگیر هستند و در 
مجموع یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر حق بیمه پرداخت می کنند که ما معتقدیم 

باید این رقم به دو و نیم میلیون خانوار روستایی افزایش یابد.
در همین حال سخنگوی ستاد یارانه تبصره ۱۴ قانون بودجه در گفت وگو با 
خبرگــزاری فارس از راســتی آزمایی مجدد معترضان براســاس ماده ۱۰ قانون 
هدفمنــدی یارانه ها خبر داد و گفت:  ۳۵ درصد حذف شــدگان یارانه مربوط به 

تهران هستند.
حسین میرزایی افزود: مهلت آنهایی که نسبت به حذف یارانه خود اعتراض 
داشتند تمام شده و تا اواسط آبان ماه نتیجه را از طریق پیامک به افراد معترض 

ارسال می کنیم.
وی گفت: افرادی که در رابطه با حذف یارانه فراخوان شده اند این ماه یارانه 
نمی گیرند. در صورتی که پرداخت یارانه به آنها محرز شود مشمول خواهند شد. 

سخنگوی دولت:
یارانه دهک های متوسط 

قطع نمی شود

وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفت: 
دولت برای حمایت از کشاورزان و ذخیره 
کردن میوه مورد نیاز در ایام پایانی سال، 
اقدام به خرید سیب تولیدی کشور کرده 

است. 
رضــا رحمانی در حاشــیه دیدار با اعضای 
اتاق بازرگانی ایران اظهار داشــت: دولت برای 
حمایت از کشاورزان و ذخیره کردن میوه مورد 
نیاز در ایام پایانی ســال، اقدام به خرید سیب 
تولیدی کشور کرده است تا دیگر شاهد اعمال 
محدودیت روی این محصول نباشیم. قرار است 
تعاون روستایی خرید تضمینی داشته باشد که 
برای شب عید ذخیره کنیم، البته قیمت هنوز 

معلوم نیست.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، وی درباره 
علت این تصمیم بیان کرد: پایین بودن قیمت 
سیب باعث خسارت به برخی تولیدکنندگان 
شده بود اما تصمیم برای خرید تضمینی هم به 

نفع تولیدکنندگان و هم به نفع بازار شب عید 
است. به همین دلیل، سیب تولیدی خریداری 
شــده، در ایام پایانی ســال و شب عید توزیع 

خواهد شد.
در همین زمینه، محمدرضا کامی، مدیرکل 
دفتر تنظیم بازار وزارت صنعت گفت: کارگروه 
تنظیم بازار در پنجاه و چهارمین نشست خود 
مصوباتی را در راستای حمایت از تولیدکنندگان 
ســیب درختی داشت. بر اســاس این مصوبه 
مقرر شد در راستای حمایت از تولیدکننذگان 
سیب درختی و صنایع تبدیلی، سازمان تعاون 
روستایی طرح خرید حمایتی سیب صنعتی را 
جهت مصارف کارخانجات را به گونه ای تدوین 
کند که امکان خرید ســیب از کشاورز با نرخ 

مناسب فراهم شود.
وی اضافه کرد: در قالب این طرح ســیب 
درختی با قیمت مناســب جمع آوری شده و 
با حداکثر ظرفیت، فرآوری خواهد شد. دولت 

در راستای حمایت از باغدار و مدیریت بازار، با 
تامین تسهیات برای جمع آوری سیب و تعیین 
مابه التفــاوت، به گونه ای اقدام کند که قیمت 
خرید حدود ۸۰۰ تومان به دست باغدار برسد.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی، تامین، توزیع و 
تنظیم بازار وزارت صنعت گفت: وزارت جهاد 
کشاورزی و ســازمان تعاون روستایی موظف 
شدند با هماهنگی با صنایع مربوطه با استقرار 
مراکز خرید حمایتی در کارخانجات، نســبت 
به جمع آوری مازاد ســیب صنعتی به طوری 
که مستقیما به کارخانجات منتقل شود، اقدام 

کنند.
کامی درخصوص تصمیمات اتخاذ شــده 
برای تنظیم بازار میوه شب عید نیز گفت: ستاد 
تنظیم بازار از همین حالا به مسئله ورود کرده 
اســت تا در ایام پرمصرف سال یعنی روزهای 
پایانی سال مشــکلی از این بابت ایجاد نشود. 
در این راســتا پیش بینی شده است از ظرفیت 

بخش خصوصی برای اجرای این برنامه حداکثر 
استفاده انجام شود.

وی ادامه داد: ستاد تنظیم بازار با تصویب 
طرح ذخیره  سازی میوه در ایام پایانی سال مقرر 
کرد کمیته ای با مسئولیت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و حضور دستگاه های اجرایی ذیربط 
تشکیل شود تا نسبت به تعیین استاندارد خرید، 
قیمت کف میوه، حداکثر قیمت مورد توافق و 
همچنین تدوین متن موافقت نامه همکاری در 

این خصوص اقدام کند.
مدیرکل دفتر تنظیم بازار وزارت صنعت در 
پایان درخصوص قیمت خرید میوه به منظور 
ذخیره  سازی شب عید نیز بیان کرد: در قالب 
طرح خرید شب عید نیز منافع باغدار مورد توجه 
است و پیش بینی شده است حدود ۲۰ هزار تن 
سیب درختی ممتاز و حدود ۲۰ تا ۳۰ هزار تن 
پرتقال تامسون و والنسیای کیفی در قالب این 

طرح خریداری کند.

وزیر صنعت:

ذخیره میوه شب عید آغاز شد

در شرایطی که رئیس جمهور اعلام کرده 
بود ملاک تورم جیب مردم است، گزارش های 
رسمی از تورم حاکی از کاهش نقطه به نقطه 
این نرخ می باشد، در شرایطی که معیار روحانی 

این کاهش را نشان نمی دهد. 
به گزارش خبرگزاری ایســنا، با وجود افزایشی 
که نرخ تورم در حدود یک ســال اخیر داشت، چند 
ماهی اســت که در شاخص نقطه به نقطه کاهش 
مشاهده می شود؛ روندی که بارها مورد تاکید مدیران 
دولتی قرار گرفته است و اخیرا هم رئیس جمهور در 
سخنرانی خود اعام کرده تورم نقطه به نقطه از ۵۲ 

درصد به ۳۴ درصد کاهش یافته است. 
تورم نقطه به نقطه از ۸.۳ درصد در اردیبهشت 
۱۳۹۷ بــه ۱۰.۲ درصد در خرداد رســید و با طی 
روندی رو به رشــد در فروردین ماه سال جاری ۵۱ 
و در اردیبهشــت ۵۲.۱ درصد شد، به عبارتی طی  
۱۱ ماه ۴۲ درصد رشــد کرد تا اینکه روند رشد آن 
از اردیبهشت متوقف و معکوس شد و به ۳۵ درصد 
در شــهریورماه ســال جاری رسید که کاهش ۱۷ 

درصدی داشته است. 
بر این اســاس هزینه هایی که مردم برای تهیه 
یک مجموعه کالا و خدمات در اردیبهشت امسال 
پرداخت کردند نسبت به همین ماه در سال گذشته 
۵۲.۱ درصد افزایش یافته بود. از سویی دیگر تورم 
نقطه به نقطه در شــهریور سال گذشته ۲۵ درصد 
بوده و در حال حاضر ۱۰ درصد از این نرخ بیشــتر 

و در حد ۳۵ است. 
با این حال، در تورم سالانه هنوز روند کاهشی 
وجود ندارد به طوری که شهریورماه سال جاری با 
افزایش به ۴۲.۷ درصد رسید. این در حالی است که 
تورم ۱۲ ماهه از شهریورماه سال گذشته دو رقمی 
شــد و روند رو به رشد آن آغاز و از ۱۱.۳ به ۴۲.۷ 

رسیده بود که بیانگر افزایش ۳۱ درصدی است. 
اما اعام کاهش نرخ تورم از ســوی مسئولان 
اغلب با واکنش مردم نسبت به عدم مطابقت آن با 
آنچه در قیمت کالا و خدمات می بینند همراه است 
و نمی پذیرند که تورم کاهش دارد چرا که همچنان 
قیمت در کالا خدمات تغییری نداشــته است؛ این 

موضوع البته تا حدودی به نوع برداشــت از تورم و 
قیمت ها و نوع محاسبات بر می گردد. 

محاســبه نرخ تورم نقطه به نقطه نشان دهنده 
متوســط افزایش نسبی هزینه خرید سبد مصرفی 
همه خانوارها در یک ماه نســبت به همین ماه در 
سال گذشته است. به عبارتی دیگر با نادیده گرفتن 
۱۱ ماه مشخص می شود که برای خرید سبد مصرفی 
سال گذشته در این ماه نسبت آن چند درصد باید 

پول اضافه پرداخت کرد. 
تورم ۱۲ ماهه نیز نشان دهنده متوسط افزایش 
نسبی میانگین هزینه خرید سبد مصرفی خانوارها 
در ۱۲ ماه اخیر نســبت بــه میانگین هزینه خرید 
همین ســبد توســط خانوارها در ۱۲ ماهه قبل از 
آن است. به عبارتی تورم ۱۲ ماهه بیانگر میانگین 
رشــد نســبی قیمت های کلیه اقام سبد مصرفی 
برای کلیه خانوارها در ۱۲ ماه اخیر نســبت به ۱۲ 

ماه قبل از آن است. 
امــا اینکه کاهش تورم اختاف نظرهایی را بین 
مردم ایجاد کرده و اعام مسئولان در مورد ریزش 

قابل توجه را چندان نمی پذیرد موضوعی است که 
توضیحات مرکز آمار در رابطه با آن این گونه است 
که معمولا هر فردی تورم را براساس کالا و خدمات 
مصرفی شــخصی خود که تعداد محدودی اســت 

تخمین می زند. 
گفتنی است، مرکز آمار آمارهای تورم کالاهای 
اساســی را هم اعام می کند و آن چیزی که برای 
مردم ملموس تر اســت، همین نرخ تورم است، نه 
تــورم کل. ضمن اینکه آقای روحانی در ســخنان 
انتخاباتی خود در ســال ۹۲ گفته بود ماک تورم 

جیب مردم است. 
لازم به ذکر است، در شرایط کنونی بسیاری از 
مشکات بر گردن تحریم ها و فشار اقتصادی انداخته 
می شــود و لازم است در این زمینه تحقیق شود تا 
بزرگنمایی در این باره صورت نگیرد؛ در دوران دفاع 
مقدس تمام مشکات به گردن جنگ انداخته می شد 
اما گذشت زمان نشان داد بسیاری از مشکات ناشی 
از سوء تدبیر شــخصی بنی صدر و دولت موسوی 

بوده است.

جیب مردم یا آمار دولت

معیار انتخاباتی روحانی درباره تورم 
با گزارش های رسمی نمی خواند

نایب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران گفت: تسهیلات بانکی 
باید متناسب با شرایط بازار مسکن به متقاضیان پرداخت شود به گونه ای 

که میزان نرخ سود آن زیر هفت درصد باشد.
حسام عقبایی در گفت وگو با  باشگاه خبرنگاران جوان، با بیان اینکه اصاح 
سیاســت های پولی و بانکی باید هرچه سریعتر در دستور کار دولت قرار بگیرد، 
افزود: چندی پیش پیشنهادی مبنی  بر پرداخت تسهیات مسکن از سوی تمامی 
بانک ها مطرح شد، اما به نظر می رسد که اجرایی شدن چنین طرح هایی نه تنها 
کمکی به بازار مسکن نمی کند بلکه زمینه  ساز ایجاد نوسان در این بازار نیز می شود.

نایب رئیس اول اتحادیه اماک استان تهران با اشاره به اینکه تسهیات مسکن 
با همان نرخ ســود و مدت زمان بازگشــت هیچ کمکی بر بهبود روند معامات 
مســکن نمی کند، گفت: در صورتی که تسهیات مسکن با سقف ۵۰۰ میلیون 
تومان و نرخ بازپرداخت ۲۰ درصد به متقاضیان پرداخت شود، نه  تنها استقبالی 
از آن نمی شود بلکه به دلیل سود های  نجومی بانکی شرایط بازار مسکن را دچار 

نوسان بیشتری می کند.
عقبایی ادامه داد: تســهیات بانکی باید متناســب با شرایط بازار مسکن به 
متقاضیان پرداخت شود به گونه ای که میزان نرخ سود آن زیر هفت درصد باشد.
او تأکید کرد: در بســیاری از کشــور ها تسهیات بانکی در بخش مسکن به 
گونه ای پرداخت می شود که تقریبا سود بانکی ندارد؛ ما چنین شرایطی را برای 
بازار مسکن ایران درخواست نمی کنیم اما حداقل کارمزد های این تسهیات باید 
بین شش تا هفت درصد باشد تا متقاضیان بتوانند از عهده پرداخت آن بر آیند.

نایب رئیس اول اتحادیه اماک استان تهران به مدت زمان بازپرداخت تسهیات 
بانکی هم اشــاره کرد و گفت: در بســیاری از کشــور ها مدت زمان باز پرداخت 
تسهیات مسکن بالای ۴۰ سال است، اما در ایران حداکثر زمان پرداخت تسهیات 
۱۲ سال است که در مقایسه با سایر کشور ها این مدت زمان نمی تواند جوابگوی 

بازپرداخت وام برای متقاضیان باشد.
عقبایی به اصاح سیاســت های پولی و  بانکــی و لزوم خروج مافیا از حوزه 
تسهیات مسکن اشاره کرد و گفت: اصاح این سیاست ها می تواند نجات بخش بازار 
مسکن باشد، وجود مافیای قدرتمندی در حوزه مسکن باعث شده که تسهیات 

در این بازار نتواند پاسخگوی نیاز متقاضیان باشد.
او توضیح داد: نظارت بر سیاســت های مالــی و بانک ها و افزایش بانک های 
توسعه ای که می تواند راهگشای بهبود وضعیت بازار مسکن باشد، باید از مهم ترین 

برنامه دولت در جهت بهبود وضعیت اقتصادی کشور باشد.
نایب رئیــس اول اتحادیه اماک اســتان تهران بیان کــرد: دوری بانک ها از 
تجاری  سازی و بنگاه داری مسکن از عوامل راهگشای سیاست های ساخت و ساز 

در کشور به شمار می رود.

نایب رئیس اتحادیه املاک:
 سود تسهیلات مسکن 

باید زیر 7 درصد باشد

قائم مقام وزیر در امور بازرگانی وزارت 
صمت از بلامانع بودن صادرات رب گوجه 

فرنگی خبر داد.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان،  حسین 
مدرس خیابانی در نامه آورده است: به استناد 
تصمیمــات متخذه جلســه کارگروه مدیریت 
صادرات مورخ ۰۵/۲۷/ ۱۳۹۸ )موضوع مصوبه 
نهمین جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
مــورخ ۲۷/ ۱۳۹۸/۰۵ منضم به نامه شــماره 
وزارت   ۱۳۹۸/۰۵  /۲۲ مــورخ   ۰۲۰/۹۱۹۰
جهاد کشاورزی، صادرات رب گوجه فرنگی در 
حجم های متفاوت از تاریــخ اباغ این نامه تا 
مورخ ۱/ ۹۸/۱۰ با رعایت سایر ضوابط و مقررات 
مربوطه بامانع اســت. ضمنا صادرات کالای 
 فوق مشــمول مفاد ماده ۱۱ مکرر آیین نامه

 اجرایــی قانــون مقررات صــادرات و واردات 
نمی باشد.

پیشتر به دلیل نوسانات ارزی و افزایش قیمت 

رب گوجه صــادرات آن ممنــوع شــده بود 
و همچنیــن با شــروع فصل ســرما و کاهش 
تولیــد و افزایش قیمت گوجــه و محصولات 
 آن احتمالا صــادرات آن مجددا ممنوع اعام 

خواهد شد.
همچنین ناصر نبی پور؛ رئیس هیئت مدیره 
اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران در گفت و گو 
با  باشگاه خبرنگاران جوان، از ثبات نرخ تخم 
مرغ نســبت به چند روز گذشته در بازار خبر 
داد و گفت: متوسط نرخ هر کیلوگرم تخم مرغ 
درب مرغــداری 6۵۰۰ تا 66۰۰ تومان معادل 

شانه ای ۱۳ هزار تومان است.
وی قیمت مصوب هر کیلوگرم تخم مرغ را 
هفــت هزار و ۷۴۰ تومان اعام کرد و افزود: با 
توجه به مازاد تولید و میزان تقاضا بعید است 

که به نرخ مصوب در بازار برسیم.
رئیس هیئت مدیــره اتحادیه مرغ تخم گذار 
اســتان تهران درباره آخریــن وضعیت خرید 

توافقی تخم مرغ بیان کرد: اگرچه پشــتیبانی 
امــور دام با خرید توافقــی تخم مرغ تا حدی 
زیــان مرغداران را کاهش داد، اما در شــرایط 
فعلی تولیدکنندگان به سبب نبود تفاوت قیمت 
خریــد تخم مرغ با بازار آزاد رغبت چندانی به 
تحویل تخم مرغ های تولیدی به پشتیبانی امور 
دام ندارند، هر چند قرار بود پشتیبانی به منظور 
حمایت از مرغداران قیمت خرید هر کیلو تخم 
مــرغ را به ۷ هزار تومــان افزایش دهد، اما به 
ســبب تغییرات پشتیبانی امور دام تحقق این 

امر زمان بر است.
نبــی پور تولید روزانــه تخم مرغ را ۲۷۰۰ 
تــا ۲۸۰۰ تن اعام کرد و گفــت: با توجه به 
احتساب مصرف داخل روزانه ۲۵۰ تا ۲۷۰ تن 
از این میزان مازاد بر نیاز کشور بوده که زمینه 
را برای زیان مرغداران در بازار فراهم کرده است.

به گفته وی، برآورد ها حاکی از آن اســت 
که تــا پایان ســال مجموع تولیــد تخم مرغ 

حداقل به یک میلیون و ۱۰۰ هزار تن برســد 
که با احتساب سرانه مصرف ۱۱ کیلو تخم مرغ 
 بــه ازای هر نفر، ۲۰۰ هزار تــن مازاد بر نیاز 

کشور است.
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار 
اســتان تهران درباره آخرین وضعیت صادرات 
تخم مرغ بیان کرد: هم اکنون مقدار محدودی 
تخم مــرغ در حد روزانه یک الی دو تریلی به 
افغانستان صادر می شود و صادرات به عراق طی 
دو ماه اخیر به ســبب حمایت از تولید داخل 

کشورشان متوقف شده است.
نبی پور مجموع صادرات تخم مرغ از ابتدای 
سال را ۱۴ هزار و ۴۰۰ تن اعام کرد و افزود: 
در بهترین شرایط با آزاد سازی صادرات و رفع 
ممنوعیت هــا میزان صادرات به ۲۰۰ هزار تن 
نخواهد رسید، این در حالی است که در شرایط 
فعلی بسیاری از ظرفیت های مرغداری در کشور 

خالی است.

قائم مقام وزیر صنعت:

صادرات رب گوجه فرنگی آزاد شد

* مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( گفت: از آغاز طرح 
ســفرهای هوایی اربعین تا این لحظه بیش از 4۰۰ پرواز اعزام و پذیرش 
عتبات در فرودگاه امام خمینی)ره( انجام شده و بیش از 7۰ هزار نفر زائر 
اعزام و پذیرش شده اند. پروازهای اربعین حسینی از ۱7 مهرماه آغاز شد 
و تا روزهای پس از اربعین نیز ادامه دارد.  پروازهای اربعین امسال  نسبت 
به مدت مشابه سال قبل بیش از 76 درصد افزایش داشته است.  علی 
رستمی افزود: روزانه ۵۰ پرواز رفت  و ۵۰ پرواز برگشت عتبات در فرودگاه 
امام خمینی)ره( انجام می شود و به طور متوسط هر روز بیش از ۱۵ هزار 

نفر اعزام و پذیرش زوار اربعین داریم. 
* مسئول سالن عملیات مرکز مدیریت راه ها گفت: در جاده منتهی به پایانه مرزی 
مهران ترافیک نیمه سنگین است. ایمان محرابی نیا در گفت  وگو با خبرگزاری فارس 
در تشریح آخرین وضعیت ترافیکی جاده های کشور و محورهای منتهی به مرزهای 
چهارگانه، اظهار کرد: رصد تردد در جاده ها از طریق ۷۹۴ دستگاه دوربین نظارت 
تصویری و ۲۲۲۳ دستگاه ترددشــمار انجام می شود. سهم وسایل نقلیه سنگین 
در ترافیک راه ها ۱۵.۵ درصد، بیشــترین تردد بین ساعات ۱۷ تا ۱۸ و کمترین 
تردد بین ساعات ۳ تا ۴ صبح ثبت شد. تردد در محور های خرمشهر-پایانه مرزی 
شــلمچه، جاده قصرشیرین- پایانه مرزی خسروی و محور اهواز-بستان به پایانه 

مرزی چذابه پرحجم اما روان است.
* در حالی که ایرلاین ها تقریبا بلیتی برای پروازهای رفت و برگشــت 
اربعین ندارند و قیمت معدود سفرهای باقیمانده در این ایام به دلیل کم 
شدن تقاضا برای رفتن به عراق، به حدود ۳۰۰ هزار تومان تا کمتر از یک 
میلیون تومان رسیده اســت، برخی تورهای و سایت های فروش بلیت 
اربعین، نرخ هایشان را تا بیش از دو میلیون تومان هم افزایش داده اند.
به گزارش ایسنا، افزایش تعداد زائران اربعین به حدود سه میلیون نفر، 
سفرهای آنها و تقاضایشان برای استفاده از وسائل نقلیه عمومی از جمله 
اتوبوس، قطار و هواپیما را نیز افزایش داده است. البته پیش از این برای 
انجام پروازهای اربعین نرخ های ثابت و مشخصی در بازه زمانی ۲۰ تا ۳۰ 
مهر ماه در نظر گرفته شده بود تا زائران بتوانند برای شرکت در مراسم 
اربعین با قیمت های مناسب و البته ثابتی به عراق سفر کنند و سودجویان 

نتوانند زائران را متضرر کنند.
* شــاخص بورس در روز گذشــته با نزدیک به ۱۱ هزار واحد کاهش و شاخص 
فرابورس با حدود ۱۴۰ واحد کاهش روبه رو شــد. به گزارش ایسنا، شاخص کل 
بازده نقدی و قیمتی بورس اوراق بهادار تهران در حرکتی کم نظیر طی ماه های 
گذشــته ۱۰۸۹۲ هزار واحد افت کرد و تا رقم ۳۰۸ هزار و ۹۷۸ واحدی پایین 
آمد. همچنین شــاخص کل هم وزن با ۲۹۷۱ واحد کاهش رقم ۸6 هزار و ۷۷۵ 
را تجربه کرد. شــاخص آزاد شناور نیز با ۱۲ هزار و ۴۲۰ واحد کاهش رقم ۳۵۳ 
هزار و 6۷۲ واحدی را تجربه کرد و شــاخص بازار اول و دوم هر کدام به ترتیب 
۷۷۸۹ و ۲۲ هزار و ۷۱۸ واحد کاهش یافتند. دیروز در بورس تهران ۳۳۰ سهم 
با افت قیمت و ۲۴ ســهم با رشــد قیمت روبه رو بودند همچنین تعداد نمادهای 
منفی در بورس تهران به ۱۵۱ و تعداد نمادهای مثبت به ۴۹ رســید. ارزش کل 
معامات بورس دیروز به رقم ۱۲۸۵ میلیارد تومان رســید که ناشی از دست به 

دست شدن ۳.۲ میلیارد سهم و اوراق مالی بود.
* بررسی های میدانی از نانوایی های مرکز شهر نشان می دهد که علیرغم 
مصوبه قانونی برای اعلام وزن چانه و قیمت نان در محل نانوایی، برخی از 
آنها این قانون را رعایت نمی کنند. چند روز پیش رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران در گفت وگو با ایسنا،  با بیان اینکه نانوایی ها 
باید قیمت و وزن چانه نان را در محل نانوایی در معرض دید عموم مردم 
درج کنند، اعلام کرد: اطلاعیه ای توسط اتحادیه نانوایان تهیه و ابلاغ شده 
است تا طبق نرخ نامه جدید؛ وزن چانه نان و قیمت هایی که اخیرا اعلام 
شده، در نانوایی ها درج شود. به گفته یدالله صادقی، »الزام نانوایی ها به 

درج قیمت یکی از مواد قانون نظام صنفی است.«
* معاون وزیر راه و شهر سازی از اختصاص ۹ هزار دستگاه اتوبوس برای جابجایی 
در ایام اوج ســفرهای اربعین حســینی خبر داد. به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
عبدالهاشم حسن نیا با اعام این که ظرفیت کشور ۱۲هزار دستگاه اتوبوس است، 
اظهار کرد:  پیش بینی می شــود  اوج  ورودی مرز مهران ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار زائر 
باشــد که طبق ارزیابی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای سه هزار دستگاه 
اتوبوس برای جابجایی زائران به صورت ۲۴ ساعته در نظر گرفته شده است. وی 
تصریح کرد: برای تســهیل در رفت و آمد از پایانه مرزی مهران و پایانه برکت تا 
خروجی شــهرهای اطراف، گره های ترافیکی زیادی وجود داشت که پیش بینی 
می شود با همکاری استانداری ایام این مشکات مرتفع شود و سرعت بیشتری 
در حمل ونقل زائران اربعین صورت پذیرد. رئیس ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای گفت: ظرفیت اتوبوس های VIP بین ۲۵ تا ۳۰ نفر است که در ایام برگشت 
ســفرهای اربعین مســافران، این ظرفیت تا بیش از پنج مسافر هم قابل افزایش 
است. به گزارش تســنیم، طبق اعام سازمان راهداری با هماهنگی های صورت 

گرفته، محدودیت ساعت رانندگی برای رانندگان تا اطاع ثانوی وجود ندارد.


